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شناسایی ۶۴۲۶ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شبانه روز 6هزار و 426 بیمار کووید19 
در کشور شناسایی شدند و متاسفانه در این بازه زمانی 168 نفر نیز جان خود 
را به دلیل این بیماری از دســت دادند.به گزارش ایســنا، از روز 17 اسفندماه 
تا روز 16 اســفندماه 14۰۰ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، 6 هزار 
و 426 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشــور شناســایی شد که یک هزار 
و 1۰۳ نفر از آنها بســتری شــدند.مجموع بیماران کووید19 در کشور به 7 
میلیون و 96 هزار و ۳18 نفر رسید.متاسفانه در طول 24 ساعت، 168 بیمار 
کووید19 جان خود را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 
1۳8 هزار و 116 نفر رسید.خوشــبختانه تا روز 16 اسفندماه 6 میلیون 7۳9 
هزار و 811 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.
ســه هزار و ۵72 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز 16 اسفندماه 47 میلیون و 

8۰8 هزار و 284 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است. 

برگزاری بازارچه محلی کارآفرینی
 برای حمایت از مشاغل خرد و خانگی 

بازارچه محلی کارآفرینی با عنوان »دســت آفرین« در 6 منطقه  تهران بزرگ 
با همت ســازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی شــهرداری تهران 
برگزار می شود.به گزارش روابط عمومی سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران، احمد احمدی صدر، مدیرعامل این ســازمان با 
تاکید بر ســخنان مقــام معظم رهبری در بیانیــه گام دوم انقلاب گفت:  در 
راســتای تحقق شعار سال )تولید؛ پشــتیبانی ها؛مانع زدایی ها( سازمان بر آن 
اســت تا در حمایت از تولیدات خرد ، خانگــی و محلی  و به تبع آن حمایت 
از اقشــار آسیب پذیر جامعه گام موثری بردارد.احمدی صدر افزود : در همین 
راستا کلیه افرادی که کسب و کارهای آنان در دوران پاندمی کرونا آسیب دیده 
می توانند درخواســت غرفه نمایند تا بخشــی از زیان آنان جبران شود. وی یا 
بیان اینکه کسب و کارهای خرد و نوپا در این حوزه داری پتانسیل عظیمی  در 
اشتغالزایی است تاکید کرد: این نوع بازارچه ها می توانند بسیاری از مشتریان 
بالقوه را در مدتی کوتاه با صرف هزینه ای مناسب به مشتریان بالفعل تبدیل 
نمایند و کمکی شــایانی به این دست مشــاغل در جهت ارتقای بهبود کسب 
و کار  باشــد.مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشــارکت های اجتماعی به 
اهداف برگزاری این بازارچه محلی اشــاره و خاطر نشــان کرد : ایجاد فضای 
فروش، بازاریابی جهت حمایت از مشــاغل  و کسب و کارهای خانگی ، خرد و 
محلی آســیب دیده از پاندمی کرونا ، دریافت حمایت از سازمان ها ، ارگان ها و 
نهاد هــای حمایتی بخش دولتی و خصوصی از جمله مهترین اهداف این طرح 
اســت.احمدی صدر  با بیان اینکه این بازارچه ها در مناطق 1 ، 2 ، ۳، 4، 9 و 
22 برگزار می شود تصریح کرد : برای اجرای  این طرح ۵۰۰ غرفه در ۵ پهنه 
از شــهر تهران )شمال،جنوب،شرق ، غرب و مرکز ( در نظر گرفته شده و 2۰ 
غرفه در برج میلاد نیز برپا می شــود و متقاضیان می توانند با مراجعه به مراکز 
خدمات اجتماعی معاونت اجتماعی شــهرداری منطقه خود نسبت به دریافت 
غرفه اقدام نمایند.گفتنی است بازارچه محلی »دست آفرین« به مدت 1۰ روز 

از تاریخ 17 الی 26 اسفند ماه برگزار میشود.

ضرورت اجرای طرح همسان سازی امتیازات جانبازان 
زیر ۲۵ درصد و بالای ۲۵ درصد 

معاون امور ایثارگران اداره کل رفاه و امور ایثارگران شهرداری تهران بر ضرورت 
اجرای طرح همسان سازی امتیازات جانبازان زیر 2۵ درصد و بالای 2۵ درصد 
تاکید کرد.به گزارش اداره کل رفاه و امور ایثارگران شــهرداری تهران، محمد 
جواد لشــکری معاون امور ایثارگران اداره کل رفاه و امور ایثارگران شهرداری 
تهران در حاشــیه مراســم کاشــت نهال به یاد جانبازان هشــت سال جنگ 
تحمیلی ضمن تبریک اعیاد شــعبانیه و روز جانباز از جانبازان معزز به عنوان 
ذخیره هــای انقلاب و نظام یاد کرد و افزود: این روز فرصتی جهت قدردانی از 
همه افرادی اســت که با تقدیم قســمتی از بدنشان به انقلاب، رنج را به جان 
خریدند تا ما در رنج نباشیم.وی با بیان اینکه رزمندگان در هشت سال جنگ 
تحمیلی بدون توقع با دشمن جنگیدند و به فیض شهادت و یا مقام جانبازی و 
آزادگی نائل شدند تصریح کرد: اگرچه این افراد هیچگاه به دنبال برخورداری 
از کمترین امتیازات مادی نبودند اما مسئولین با ارتقاء کیفی زندگی ایثارگران 
باید در عمل اثبات کنند که قــدردان این عظمت از فداکاری بوده اند.معاون 
امور ایثارگــران اداره کل رفاه و امور ایثارگران شــهرداری تهران با تاکید بر 
ضرورت تخصیص تســهیلات حمایتی به ایثارگران کم برخوردار اظهارداشت: 
برخــی از ایثارگران به خصــوص جانبازان اعصــاب و روان فاقد منبع درآمد 
هستند و لازم است این افراد و فرزندانشان از تسهیلات قانونی دیگر جانبازان 
برخوردار شوند.لشکری عدم تطابق کمک معیشت جانبازی با تورم و خط فقر 
ده میلیون تومانی را متذکر شد و افزود: متاسفانه جانبازان کمتر از 2۵ درصد 
آنچنان که باید مورد توجه قرار نگرفته اند و این درحالی اســت که این بزرگ 
مردان با حضور مقتدرانه در هشــت سال جنگ تحمیلی و دفاع از کیان نظام 
جمهوری اسلامی ایران اوج علاقه خود به کشور و فداکاری و از خودگذشتگی 

در مسیر دفاع از ارزشهای انقلابی را به تصویر کشیدند.

کانون ها معلم های ما و بهترین مدیران کشور هستند
رئیــس ســازمان فرهنگی هنــری در آیین اختتامیه ششــمین جشــنواره 
دستاورد های کانون های فرهنگی هنری و مراکز مشارکتی گفت: مردم می دانند 
با چه ســواد و سلیقه ای در مسائل ورود پیدا کنند، پس باید بپذیریم کانون ها 
معلم های ما و بهترین مدیران کشــور هستند.به گزارش پایگاه خبری تحلیلی 
فرهنگ وهنر، آیین اختتامیه ششــمین جشنواره دســتاورد های کانون های 
فرهنگی هنری و مراکز مشارکتی با حضور حجت الاسلام میثم امرودی رییس 
و جمعی از معاونان و مدیران سازمان فرهنگی هنری در فرهنگ سرای اشراق 
برگزار شــد.وی افزود: حدیثی داریم که در آن گفته می شــود »مردم مانند 
معادن طلا و  نقره هستند.« مردم چون دریایی هستند که خودشان می دانند 
کجا و با چه سواد و سلیقه و اهرمی در مسائل ورود پیدا کنند، باید بپذیریم که 
کانون های مردمی بهترین مدیران کشور هستند. کانون ها معلم های ما هستند. 
سازمان فرهنگی هنری کار بسیار بزرگی کرده است و باید در همه مقررات هم 
ذکر شــود که هر کاری که مردم می توانند انجام دهند نباید سازمان فرهنگی 
هنری و حتی دولت انجام دهد.حجت الاسلام امرودی بیان کرد: مردم بی ادعا 
وارد میدان می شــوند. نیازها و علایق را می فهمنــد. مردم می دانند کجا چه 
اتفاقی باید رقم بخورد. با این تفاســیر می توان گفت فرهنگی می تواند موفق 
باشد که اتکایش به کانون های مردمی باشد.رییس سازمان فرهنگی هنری در 
ادامه گفت: جشنواره دستاورد های کانون های فرهنگی هنری افتخاری بزرگی 
برای ســازمان فرهنگی هنری است. ششمین جشنواره تشکیل شد. ارزیابی ها 
انجام شــد اما بخش داوری سخت ترین بخش کار بود، زیرا سطح کارها بسیار 
بالا بود و همین موضوع انتخاب را برای داوران جشنواره سخت می کرد.رییس 
ســازمان فرهنگی هنری در پایان گفت: نگذارید فضــای مجازی، غفلت ها و 
فرهنگ های غلط شما را سرگرم خود کند. وقت خود را در کانون ها بگذرانید.

توزیع و کاشت ۸ هزار اصله نهال سبز
 در محلات شمال تهران

محلات شــمال تهران با اجــرای طرح نهضت درختکاری با توزیع و کاشــت 
بیــش از 8 هزار نهال بین مســاجد، مدارس، مراکز فرهنگی و شــهروندان با 
 هدف توســعه فضاهای ســبز شــهری و کاهش آلودگی های زیست محیطی 

سبز شد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه یک حمید رضا حاجوی شــهردار 
این منطقــه با اعلام خبر فوق اظهار داشــت: همزمان با فرا رســیدن هفته 
درختکاری و منابع طبیعی و به منظور حفاظت از محیط  زیست و تلاش برای 
بهبود وضعیت آن و تداوم ســنت حســنه درختکاری و توسعه فضای سبز به 
عنوان ریه های تنفســی شهر، طرح نهضت درختکاری با شعار »ایران سرسبز، 
ایــران قوی؛ همه با هم، جهاد برای حفظ و احیــای منابع طبیعی« همراه با 
برنامه های فرهنگی و آموزشــی در نواحی دهگانه منطقه در حال اجرا است.
حاجوی کاشت درخت یادبود شهدای غواص را از برنامه های شاخص در هفته 
درختکاری دانســت وتصریح کرد: امروز صبح - دوشــنبه 16 اسفند ماه - به 
مناســبت روز پاسدار و جانباز کاشــت درخت یادبود شهدای غواص با حضور 
علیرضا زاکانی شــهردار تهران در مرکز جامع توانبخشی بقیه الله )عج( شمال 
تهران برگزار شــد و طی آن از جانبازان ســر افراز این مرکز تجلیل و تکریم 

بعمل آمد.

اخبار کوتاه
دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا تشریح کرد

عوارض نادر اما مهم کرونا 

سرنوشت »قیمت دارو« با حذف ارز ترجیحی

استاندار تهران:

نظامات حکمرانی در تهران باید بازخوانی و باز مهندسی شود

رئیس سازمان پزشکی قانونی مطرح کرد

توضیح درباره سقط جنین بعد از ابلاغ قانون جوانی جمعیت

شورای عالی آموزش و پرورش کمتر قانون بنویسد

قوانین اضافی حذف شوند

ضرورت ارتقای ساختار محیط زیست در بدنه شهرداری های کلانشهرها

دبیــر کمیته علمی کشــوری کرونا گفــت: بهترین زمان و 
فرصت طلایی برای تکمیل واکسیناســیون در سیر نزولی 
پیک های بیماری اســت چون تعداد مبتلایان کمتر اســت 
و می توان از این فرصت برای تکمیل واکسیناســیون کرونا 
استفاده کرد.به گزارش ایسنا، دکتر حمیدرضا جماعتی در 
حاشیه شصت و سومین جلسه کمیته علمی کشوری کرونا 
که در بیمارستان قلب شهید رجایی تهران برگزار شد، گفت: 
در این جلسه در خصوص مدیریت درمان اطفال و کودکان 
مبتــلا به کرونا در بخش های مراقبت هــای ویژه و عوارض 
کرونا در کودکان نسبت به بالغین، بحث هایی انجام شد.وی 
افزود: عوارض کرونا در کودکان بیشــتر به صورت سندروم 
التهابی با گرفتاری چند سیســتم در بدن از جمله سیستم 
قلبی عروقی، گوارشی، ریوی و عصبی همراه است البته این 
عوارض در بالغین هم دیده شــده اما نادر بوده اســت. این 
عوارض با آزاد شدن سایتوکاین ها می تواند گرفتاری فرد با 
کووید19 را تا چند هفته به همراه داشته باشد که پزشکان 
باید در این زمینه اطلاعات کافی داشــته باشند. البته این 
عوارض نادر اما مهم اســت چراکه اگر تشخیص داده نشود، 
باعث ایجــاد عوارض جدی در کودکان می شــود. بنابراین 
برخی افــراد مبتلا به کرونا ممکن اســت دو تا چند هفته 
پس از ابتلا به بیماری و بهبودی، دچار این سندروم شوند.

دبیر کمیته علمی کشــوری کرونا، خاطرنشان کرد: در این 

جلســه آخرین وضعیت کرونا در دنیــا و ایران مورد بحث 
قرار گرفت. در اکثر کشــورهای دنیــا، امُیکرون تبدیل به 
ســویه غالب شــده و دلتا خیلی کمتر مشاهده شده است. 
در اکثر کشــورها سیر بستری و مرگ و میر، کاهشی است 
و در کشــور ما نیز میزان مــرگ و میر روزانه بیماران کرونا 

در روند ثابت اســت و انتظار می رود کــه تا یکی دو هفته 
آینده به ســمت نزول میزان بســتری و مرگ و میر بر اثر 
ســویه امُیکرون حرکت کنیم.جماعتی گفت: توصیه ما به 
مردم این اســت که با توجه به در پیش بــودن ایام نوروز، 
تمامی پروتکل های بهداشــتی به ویژه استفاده از ماسک و 

تهویه مناسب هوا رعایت شده و از مسافرت های غیرضروری، 
پرهیز شــود. افرادی که در تعطیلات نوروزی قصد سفر به 
کشــورهای همسایه را دارند توجه داشته باشند که با توجه 
به وضعیت بیماری در آن کشــورها و تجمع بالای افراد در 
برخی مکان های خاص، می توانند در معرض خطر باشــند. 
البته رعایت شیوه نامه های بهداشتی و تکمیل واکسیناسیون 
به ویژه در کودکان، ضروری اســت. خوشبختانه گرفتاری 
کودکان با امُیکرون، بســتری در بیمارستان ها و بخش های 
مراقبت های ویژه رو به کاهش اســت و امیدواریم این سیر 

نزولی ادامه دار باشد.
بنابراعلام وبدا، وی ادامه داد: در کشورهای دیگر موج جدید 
بیماری کرونا شــکل نگرفته و در اکثر کشورها سویه غالب، 
امُیکرون اســت و از نظر تعداد مبتلایان، بستری ها و موارد 
مرگ و میر، سیر کاهشی را دارد و شاید در آینده به شرایط 
نسبتا خوبی برســیم اما حتما باید پروتکل های بهداشتی و 
اقدامات پیشگیرانه همچنان مورد توجه باشد چراکه در غیر 
این صورت شاهد سویه های جدید کرونا خواهیم بود اگرچه 
اکثر متخصصان آمار و اپیدمیولوژی باتوجه به سیر بیماری 
در کشورهای مختلف، پیش بینی می کنند که شاید در آینده 
شاهد پاندمی کرونا نباشیم و ویروس کرونا به شکل اندمیک 
و به شــکل ویروس آنفلوآنزا باشد که نیاز به تزریق سالانه 

واکسن وجود داشته باشد.

مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو با 
اشــاره به وضعیت ارز دارو در بودجه ســال 14۰1، درباره 
نحــوه اصلاح قیمت دارو به طوری کــه پرداخت از جیب 
مــردم افزایش نیابد، توضیح داد.دکتر حمیدرضا اینانلو در 
گفت وگو با ایسنا در پاسخ به سوالی درباره وضعیت ارز دارو 
در بودجه 14۰1 با توجه به حذف مشــروط ارز ترجیحی 
واردات کالاهای اساسی، گفت: طبق مصوبه مجلس شورای 
اسلامی ارز ترجیحی برای دارو باقی می ماند، اما اگر دولت 
بنــا داشــت ارز دارو را حذف کند، باید به نســبت قیمت 
شــهریور ماه 14۰۰ مابه التفاوت اعتباری را برای بیمه ها 
در نظر بگیرد.اینانلو با تاکید بر اینکه بنابراین ارز ترجیحی 
دارو حذف نشــده اســت، افزود: در کالاهای اساســی که 

ارزشان حذف می شود، کالابرگ داده می شود؛ اما در دارو 
و تجهیزات پزشــکی اگر بنا بر اصلاح قیمتی باشد، چنین 
چیزی نیســت و برای دارو و تجهیزات پزشــکی مکانیزم 
بیمه ها را داریم. به این معنــا که در صورتی که اعتبارات 
مناسب برای بیمه ها دیده شود، بیمه می تواند مابه التفاوت 
قیمتی را جبران کند. بر این اســاس مابه التفاوت هرگونه 
اصلاحــی در قیمت دارو، بایــد در اعتبارات بیمه ها لحاظ 
شــود تا بیمه آن را جبران کرده و پرداخت از جیب مردم 

بالا نرود.
وی افزود: پیشــنهاد ما این اســت کــه از آنجایی که ما 
ســازوکار ســازمان های بیمه گــر را داریم، اگــر بنایی بر 
اصلاح قیمت دارو در کشــور وجود داشــت، مابه التفاوت 

آن را دولت در قالب اعتبــاری در بودجه بیمه ها ببیند تا 
بــه این ترتیب علی رغم اصلاح قیمــت، پرداخت از جیب 
مردم تغییری نکند و مردم همان چیزی را پرداخت کنند 
که در نقطه شهریور ماه 14۰۰ می پرداختند.اینانلو تاکید 
کرد: بنابراین ارز دارو و تجهیزات پزشــکی باقی می ماند و 
مجلس بحث اصلاح قیمت در دارو و کالاهای اساســی را 
منوط کرد به اینکه از طریق کالابرگ یا مکانیزم های دیگر 
که برای دارو شــامل مکانیزم بیمه ها اســت، جبران شود.
اینانلو درباره واقعی کردن قیمت دارو در راســتای حمایت 
از صنعت داروسازی در کشور نیز گفت: باید توجه کرد که 
این موضوع چند بعدی اســت؛ از یک سو اصلاح قیمت ها 
در حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی باید متناســب با توان 

پرداخت مردم باشد. از طرف دیگر هم ما با تورم مواجهیم 
و حتما باید در این زمینه برنامه ای وجود داشــته باشــد. 
نمی شــود که نهاده های تولید و هزینه هــای تولید اعم از 
دستمزد، انرژی، مواد اولیه، اقلام بسته بندی، حمل و نقل 
و ... مثلا به یکباره رشدی ۵۰ درصدی داشته باشند و بعد 
انتظار داشته باشیم که دارو رشد 1۰ تا 1۵ درصدی داشته 
باشــد. در اصلاح قیمت ما جزء جزء این موارد را بررســی 
کرده و ســهم هر کدام را به صورت واقعی می بینیم. با این 
حال باید به گونه ای باشد که سطح عمومی قیمت کالاهای 
غیر اساسی که نهاده های تولید هستند، در دارو دیده شود. 
در عین حال باید انتظار هم داشــته باشیم که قیمت دارو 

برای مردم هم در سطح قیمت شهریور 14۰۰ باشد.

اســتاندار تهران گفت: خیلی از مسائل کهنه شهر تهران 
را بایــد حل کرد یکــی از این موضوعــات بحث نظامات 
حکمرانی در شــهر تهران است. نظامات حکمرانی باید در 

تهران بازخوانی و باز مهندسی شود.
به گزارش خبرنگار ایلنا، محسن منصوری استاندار تهران 
در آئین تکریم و معارفه فرماندار شهرســتان تهران گفت: 
بین دولت و تشکل های مردمی هیچ فاصله ای نمی بینیم.

وی ادامه داد:  مهمترین مســئولیت شخص من افزایش 
سرمایه های اجتماعی نظام اســت. این سرمایه اجتماعی 
را جــز با مدیریــت مومنانــه و مجاهدانه شــبانه روزی 
نمی توانیم افزایش دهیم و این شــرط ما بــا فرمانداران 
اســت. حق نداریم لحظه  ای در خدمــت کوتاهی کنیم 
و کار مردم را عقــب بیاندازیم تلاش حرکت و پویایی در 
کار برای ما یک شــاخص است.وی گفت در تهران حجم 

مســائل بزرگ و سنگین اســت و با کار عادی نمی توانیم 
تهــران را اداره کنیم. باید اولویــت بندی دقیق و محدود 
داشته باشــیم. هماهنگی ویژه بین اعضای شورای تامین 
دســتگاه ها و شهرداری تهران بســیار مهم است. اگر یک 
واگرایــی و اختلاف بین دســتگاه ها باشــد مردم متضرر 
می شوند.وی ادامه داد: تهران را با پول نمی شود اداره کرد 
باید اجتماعی اداره شــود و این از طریق تقویت گروه های  
مردمی امکان پذیر است.  خیلی اوقات یک گروه مردمی به 
اندازه چند ده دستگاه اداری کار انجام می دهد. ما در اصل 
موضوع مــردم داری اتفاق نظر داریم اما گاهی به خدمت 
به مردم حریص نیستیم.استاندار تهران گفت: حل مسئله 
از مسائلی است که باید در دستگاه ها بر آن متمرکز شویم 
مسئله مردم را باید حل کنیم. یکی از ماموریت های مهم 
آقای تهرانی توجه به حاشیه تهران و آسیب های اجتماعی 

اســت و باید فایل ویژه ای برای برخــی از مناطق تهران 
مانند دره فرخزاد، شوش و هرندی باز کنیم و با کار عادی 
شاید مشکل این مناطق حل نشود.منصوری با بیان اینکه 
باید برای فقرزدایی و محرومیــت زدایی کار کنیم، ادامه 
داد: برخلاف ظاهر متمول برخی مناطق تهران محرومانی 
داریم که شــاید در هیچ جای کشور نباشد باید در استان 

تهران به عنوان پایتخت این مسئله را حل کنیم.
اســتاندار تهــران با اشــاره به جهــاد تبیین گفــت:  از 
ماموریت هــای ما و آقــای تهرانی مســئله وقت و انرژی 
گذاشــتن برای جهاد تبیین است و برای افزایش سرمایه 
اجتماعــی باید از این جهــاد تبیین اســتفاده کنیم. در 
خیلی از مواقع ما می توانیم را به توانســتیم تبدیل کرده 
ایم. در بحث ســلول های بنیادین ما توانســتیم هر آنچه 
که لازم بوده به دســت بیاوریم اینها دستاوردهای بزرگ 

کشــور است که از آن عبور می کنیم و مومنانه آن را بیان 
نمی کنیم.وی ادامه داد: ما بچه های حاشیه تهران هستیم 
2۰ سال پیش این مناطق را به خاطر می آوریم نمی گوییم 
الان همه چیز خوب است اما باید اقداماتی که انجام شده 
را بازگو کرد.وی ادامه داد: خیلی از مســائل کهنه شــهر 
تهــران را بایــد حل کرد یکــی از ایــن موضوعات بحث 
نظامات حکمرانی در شهر تهران است. نظامات حکمرانی 
باید در تهران بازخوانی و باز مهندســی شود. گاهی اوقات 
کاری را که بخشــداری تهران می تواند انجام دهد وزارت 
کشــور انجام می دهد باید با همکاری دستگاه های ذینفع 
برای خدمت به مردم تبیین و تشــریح کنیم. امید داریم 
با ظرفیت جدیدی که در ســطح فرمانداری تهران ایجاد 
می شود و باید با همکاری همه دستگاهها شاهد پیشرفت 

تهران باشیم.

رئیس ســازمان پزشــکی قانونی توضیحاتی درباره سقط 
جنین پس از ابلاغ قانون جوانی جمعیت ارائه کرد.عباس 
مسجدی آرانی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره اقدامات 
این ســازمان درخصوص اجرای طــرح افزایش جمعیت 
گفت: براســاس مــاده واحده ای که مصوبه ســال 1۳84 
بود، همکاران من متقاضیان درخواســت سقط را بررسی 
می کردند. ما براساس این قانون که مصوبه شورای نگهبان 
هم بود در ســال گذشــته نزدیک به 12 هزار و ۵۰۰ الی 
6۰۰ پرونده داشــتیم که مورد بررسی قرار گرفت و قریب 
به 9 هــزار و 8۰۰ پرونده مجوز ســقط دریافت کرد.وی 
افزود: البته در خصوص صــدور مجوز برای این پرونده ها 
سخت گیری هایی نیز وجود داشته است و این پرونده ها از 
مصادیق سقط بوده است. به طور مثال یا برای مادر تهدید 
جانی وجود داشته و یا امکان فوت جنین بلافاصله بعد از 
تولد وجود داشته است، از همین رو مجوز سقط را دریافت 
کرده اند.وی با اشــاره به قانــون جوانی جمعیت گفت: ما 
در تمــام فرآیندهایی که مرتبط بــه تدوین قانون جوانی 
جمعیــت بود حضور داشــته ایم. در حال حاضر شــرایط 

بهتر از قبل شده اســت و یک قاضی نیز در کمیسیون ها 
حضور دارد. این کمیســیون ها به دلیل اینکه جان مادر و 
جنین در معرض خطر است به صورت اضطراری تشکیل 
جلســه می دهند و مطلقــا در این مدت کــه این قانون 
 ابلاغ شــده اســت تاخیری در برگزاری این کمیسیون ها

 نداشته ایم.
رییس سازمان پزشــکی قانونی با بیان اینکه پس از ابلاغ 
این قانون کیفیت رســیدگی به این پرونده ها در سازمان 
پزشــکی قانونی افزایش پیدا کرده است، تصریح کرد: ما 
اولین سازمانی هستیم که پیرامون اجرایی شدن ماده ۵6 
قانون جوانی جمعیت که از وظایف پزشــکی قانونی است 
تلاش کرده ایم و در همــان روزهای اول کمیته های فنی 
ما در این زمینه جلسه برگزار کرده و دستورالعمل موقت 
را تدویــن و ابلاغ کردیم و اجازه ندادیم حتی یک روز هم 
در این خصوص وقفه ایجاد شود.مســجدی تصریح کرد: 
در این زمینه یک مهلت ســه ماهه تعیین و دستورالعمل 
لازم را نیــز تدوین کردیم و با معاونت حقوقی قوه قضاییه 
جلســاتی را در این زمینه داشتیم و قرار شد نقاط ضعف 

و یا نکات تکمیلی این دستورالعمل که همکاران و قضات 
بیان می کنند، احصا و در دســتورالعمل نهایی لحاظ شود 
و این اقدامــات در حال حاضر در حال انجام اســت.وی 
در پاســخ به این ســوال که آیا در این مدت مجوزی هم 
برای ســقط صادر شده اســت، گفت: بله، از همان روزی 
که دستورالعمل موقت را اعلام کردیم،برای مواردی مجوز 
سقط صادر شــده اســت. همانطور که عرض کردم هیچ 
وقفه ای در این زمینه نداشــته ایم. امسال نیز پرونده هایی 
در دســت بررسی است و در حال حاضر نسبت به گذشته 
قانون مند تر شده و سقط با دستور قاضی انجام می شود. در 
این دو ماهه که از اجرای قانون نیز می گذرد موردی نبوده 
اســت که با تاخیر مواجه شده باشــد و با توجه به اینکه 
ســقط باید قبل از 4 ماهگی جنین اتفاق بیفتد همکاران 
مــن نیز به این موضوع توجه داشــته و با همکاری خوبی 
که بین آن ها و قضات وجود دارد مشــکلی تاکنون در این 

زمینه وجود نداشته است.
رییس سازمان پزشــکی قانونی در پاسخ به این سوال که 
آیا این روند باعث افزایش سقط جنایی نمی شود، تصریح 

کرد: ســقط جنایی و ســقط درمانی دو مقوله جدا از هم 
است. اساسا موضوع سقط جنایی ارتباطی با سقط درمانی 
نــدارد و آماری نداریم که بخواهیــم ببینیم این اقدامات 
ما بر سقط جنایی ســایه انداخته است یا خیر؟مسجدی 
تاکید کرد: مواردی که برای سقط به ما مراجعه می کنند 
براساس مصادیقی است که مشخص شده است؛ ما با تک 
تک انجمن های علمی در رشته های مختلف این موضوع را 
بررسی کرده ایم و حدود 2۰۰ مورد مصداق مشخص شده 
که بر این اساس و پس از طی مراحل تشخیصی، مدارک 
و مســتندات بررسی و در صورت احراز شــرایط و تایید 
کمیســیون، مجوز سقط صادر می شــود.وی درباره سقط 
جنایی نیز گفت: در جلســاتی که با دادســتان داشته ایم 
و با همکاری خوبی که با وزارت بهداشــت صورت گرفته 
است وزارت بهداشت دستورالعملی در این خصوص ابلاغ 
کرده اســت که بر اســاس آن خرید و فــروش داروهای 
سقط جنین ممنوع شده اســت و فروش این داروها تنها 
از طریق ســامانه تیتک صورت می پذیرد و صرفا باید در 

بیمارستان ها استفاده شود.

وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه وظایف شــوراهای 
عالی باید از یکدیگر تفکیک شــود گفت: در شورای عالی 
آمــوزش و پرورش باید برای ضمانت اجرای قوانین مصوب 
کاری انجام دهیم و کمتر قانون بنویســیم، بسیاری قوانین 
اضافی باید حذف شــوند. به گزارش ایسنا، یوسف نوری در 
آیین بزرگداشــت یکصدمین سال تاســیس شورای عالی 
آموزش و پرورش که در مدرســه تاریخی دارالفنون برگزار 
شد، با بیان اینکه خداوند را شاکریم که امروز، صدمین سال 
تاسیس شورای عالی آموزش و پرورش را جشن می گیریم 
گفت: درخواستم این اســت که بافت این مدرسه تاریخی 
را زنده نگــه دارید، دانش آموزان در این مدرســه حضور 
داشته باشند و حرف تربیتی بزنیم، نه اینکه فقط به منظور 

برگزاری گردهمایی ها و مراســم از آن استفاده شود. وی به 
کارکردها و نهادها در نظام اداری کشور اشاره و اظهار کرد: 
یکی از مهمترین اقدامات شــورای عالی آموزش و پرورش، 
سندتحول بنیادین است. نظام شورایی حاکم بر شوراهای 
عالی در نظام های حکمرانــی از ارکان مهم تصمیم گیری 
هســتند. با این حال خود این شــوراها دچار چالش هایی 
شــده اند. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه شــوراهای 
عالی ماهیت تقنینی، نظارتی یا هماهنگی و تنظیم گیری 

دارند گفت: ضمانت اجرایی شورای عالی آموزش و پرورش 
و تداخل عملکردی و تصمیمات شوراهای عالی- به عنوان 
مثال شورای عالی انقلاب فرهنگی با شورای عالی آموزش 
و پرورش - از جمله چالش هایی است که مورد سوال است. 
باید حدود و اختیارات وظایف مشخص باشد. وظایف شوراها 
باید از یکدیگر تفکیک شــود.نوری افزود: فلسفه وجودی 
شــورای عالی در کشور چیست؟ مثلا استخدام و آیین نامه 
امتحانات در شورای عالی انقلاب فرهنگی دیده می شود یا 

زبان مشــترک برای تعریف مدرسه و کلاس درس نداریم، 
البته کتابی در این زمینه تدوین شد. وی با بیان اینکه کار 
ما »آموزش و پرورش عمومی« اســت و کار شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی، »فرهنگ« اســت گفت: در کشورما بیش 
از 8۰ شــورا داریم که رئیس جمهور در ۳2 شــورا، رئیس 
است. یکســری ایرادها و چالش ها هست که باید روی آنها 
بحث شود. انتظارم به عنوان معلم از شورای عالی این است 
که اول یک مفهوم شناسی داشته باشیم و تفکیک جایگاه 
کرده و آنها را ترسیم کنیم. مخصوصا با شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و مجلس شورای اســلامی؛ در شورای عالی باید 
برای ضمانت اجرا کاری انجام دهیم و کمتر قانون بنویسیم، 

بسیاری قوانین اضافی باید حذف شوند.

رئیــس کمیتــه تخصصی محیط زیســت و 
توسعه پایدار مجمع کلانشهرها گفت: ارتقای 
ساختار محیط زیست در بدنه شهرداری های 
کلانشهرها چه از حیث اختصاص منابع مالی 
و چه از نظر نیروی انسانی متخصص و توانمند 
می تواند در تجمیع، انسجام و راهبری مباحث 
محیط زیستی در شــهرداری های کلانشهرها 
بسیار موثر باشد.به گزارش ایسنا، شینا انصاری 
درهشتمین کمیته تخصصی محیط زیست و 
توسعه پایدار کلانشهرهای ایران که با حضور 
دبیرکل مجمع کلانشــهرهای ایــران، رئیس 
کمیسیون محیط زیســت و خدمات شهری 
مجمع کلانشــهرها، رییس کمیته تخصصی 
محیط زیست و توسعه پایدار مجمع کلانشهرها 
، معاون هماهنگی مجمع کلانشهرها و مدیران 
نمایندگان شــهرداری های 2۰ کلانشــهر  و 
کشور به صورت آنلاین برگزار شد،  ضمن ارایه 
گزارش از اقدامات انجام شــده کمیته محیط 

زیســت کلانشــهرها گفت: کمیته تخصصی 
محیط زیســت و توســعه پایدار کلانشهرها 
تلاش کرده است تا با طرح مسائل اولویت دار 
و اصلی کلانشــهرها در حوزه محیط زیســت 
و فراهم کردن بســتری برای تبادل تجربیات 
موفق محیط زیســت شهری پویایی و رسالت 
خــود را دنبال کند.وی اضافه کــرد: مواردی 
همچون تامین منابع پایدار، عوارض آلایندگی 
محیط زیســت و صرف آن در مسائل محیط 
زیســتی شــهرها، مدهای حمل و نقل پاک، 
موضوع سیلاب ها و عوارض محیط زیستی آن 
با توجه به وقوع سیلاب در سال 98، قوانین و 
حقوق محیط زیست در بحث مدیریت منابع 
آب، استفاده از منابع تجدیدپذیر و بهینه سازی 
مصــرف انــرژی، آلودگی هــوا و قانون هوای 

پــاک و آیین نامه های اجرایــی قانون مرتبط 
با شــهرداری ها، سیاهه انتشــار آلودگی هوا 
که مبنایی بــرای تصمیم گیری های مدیریتی 
در حوزه آلودگی هواســت با تجربه کلانشهر 
مشهد، اقدامات محیط زیستی کلانشهر یزد، 
تجربه کلانشــهر تهران در معرفی شناسایی و 
پایش منابع آلاینده و مشــخصا اطلس پایش 
منابع، و  تالاب های شــهری و ســازوکارهای 
حفاظت و مدیریــت آن، از اهــم موضوعات 
مطروحه طی نشست های پیشین این کمیته 

تخصصی بود.
   انصاری با اشــاره به اهمیت ارتقای ســاختار 
محیــط زیســت در بدنــه شــهرداری های 
کلانشــهرها اظهارکرد: ما در اداره کل محیط 
زیست و توســعه پایدار شــهرداری تهران با 

سابقه ســتاد محیط زیست و توسعه پایدار از 
اوایل دهه 8۰ تا تشکیل مرکز مدیریت و بعد 
تشــکیل اداره کل و تصویب ساختار مصوب 
سازمانی و تشــکیل ادارات متناظر در سطح 
مناطــق 22 گانه تهران فــراز و فرودهایی را 
گذرانده ایــم که باور داریم ایــن تجربیات در 
تکوین و تشکیل یک ساختار سازمانی و بودجه 
مستقل شاید بتواند درس آموخته هایی برای 
باشــد.رییس کمیته  سایر کلانشهرها داشته 
تخصصی محیط زیست و توسعه پایدار مجمع 
کلانشهرهای ایران خاطرنشان کرد: مسائل و 
معضلات اولویت دار محیط زیســتی در اشل و 
مقیاسی بزرگ در کلانشهر تهران وجود دارد. 
تمرکز 17 درصد جمعیت و استقرار 4۵درصد 
صنایع و سایر مولفه ها باعث شده که کلانشهر 

تهران با مســائل پیچیــده و خاصی از منظر 
محیط زیســتی مواجه باشــد.وی اضافه کرد: 
در عین حال تجربیاتی مانند ســامانه ارزیابی 
محیط زیســتی برای کلیه پروژه های عمرانی 
و توسعه ای شــهری، تجربیات شرکت کنترل 
کیفیت هوا و ســامانه ایستگاه های پایش هوا 
و صدا که اولین و قدیمی ترین در کشور است 
یا مباحث اجتماعی مانند تشکیل کانون های 
محیط زیســت و خانه های محیط زیست در 
سراهای محلات، بهینه سازی مصرف انرژی و 
توســعه تجدیدپذیرها که شهرداری تهران در 
این عرصه اقدامات قابل توجهی را انجام داده، 
پروژه های بازچرخانی پســاب، هوشمندسازی 
و مرکز رصدخانه شــهر تهران موجب شده از 
یک طرف شهر تهران هم بتواند در کنار سایر 
کلانشهرها کمک کننده و انتقال دهنده تجربه 
باشد و هم نیازمند این که از سایر کلانشهرها 

تجارب موفق را بیاموزد.


